



COP28
UAE

PRESS RELEASE

COP28 Finance Day unlocks innovative financial mechanisms to support vulnerable countries fight climate change

- The UK, France, World Bank, Inter-American Development Bank (IDB), European Investment Bank (EIB), European Bank for Reconstruction and Development (EBRD) and African Development Bank (AfDB) made new commitments to expand Climate-Resilient Debt Clauses (CRDCs) in their lending. In total 73 countries joined a call to action to donors to expand the use of these clauses by 2025.
- These commitments support countries to deal with climate shocks by ensuring they have fiscal space to invest in climate action. These are key elements of the COP28 UAE Declaration on the Global Climate Finance Framework to make climate finance available, accessible, and affordable.
- Japan and France announced a commitment to support the African Development Bank's facility to leverage Special Drawing Rights (SDRs) for climate and development.
- "I've said all along that if we fail to include the developing world in our solutions to climate change we will all fail. The announcement of new SDR pledges for Africa, and the broad adoption of climate resilient debt clauses is essential. It will help those most vulnerable to the shocks and disasters caused by climate change." COP28 President Dr. Sultan Al Jaber said.
- "I want to thank you for the extraordinary courage to do the right thing. We can always bring back our debt, but we cannot bring back our society," said Mia Mottley, Prime Minister of Barbados, welcoming the announcements during COP28 Finance Day.

Dubai, 4 December 2023: COP28 Finance Day unlocked significant progress on international financial architecture reform to support low-income and vulnerable countries fight climate change.

Major international financial institutions and countries made new commitments to offer climate-resilient debt clauses (CRDCs) in their lending. These clauses allow debt service to be paused to provide breathing space when countries are hit by climate catastrophes.

The UK, France, World Bank, Inter-American Development Bank (IDB), European Investment Bank (EIB), European Bank for Reconstruction and Development (EBRD) and African Development Bank (AfDB) made new commitments to expand CRDCs in their lending. In total 73 countries called on donors to expand the use of these clauses by 2025.

Throughout COP28 Finance day, other announcements included:

- The UK announced the first ever climate resilient debt clause to Senegal, the first in Africa.
- The IDB announced it had already offered \$1.2 billion of loans covered through CRDCs.
- The World Bank announced it will start offering CRDCs in existing loans, which will pause debt as well as interest for two years in the event of a natural disaster, the World Bank has committed to covering all transaction costs.
- AfDB, EBRD and the French Development Agency also announced plans to integrate these clauses in sovereign loan agreements.
- Japan announced a commitment to support the innovative facility developed by the AfDB and IDB to leverage Special Drawing Rights (SDRs) for climate and development.
- France announced its commitment to support this facility through a guarantee and Spain and the UK indicated their willingness to further explore this solution.
- The African Development Bank (AfDB) and the Inter-American Development Bank (IDB) have developed a hybrid capital-based mechanism to channel unused SDRs through MDBs. Using this model, wealthy countries lend their SDRs to MDBs, who can use them to issue bonds, multiplying the available capital.

This marks significant progress to reform the global climate finance architecture by making climate finance available, accessible, and affordable. This has been the central vision of the COP28 UAE Declaration on a Global Climate Finance Framework launched at the World Climate Action Summit at the beginning of COP28.

These innovative financial instruments announced at COP28 can help provide countries with fiscal space to invest in climate resilience and recovery. These instruments are critical in the context of rising debts as well as needs to address loss and damage.

The Declaration is endorsed by India, France, Barbados, Kenya, Ghana, Germany, UK, USA, Senegal, and Colombia. It lays out defining principles for a climate finance architecture that delivers for all.

“I’ve said all along that if we fail to include the developing world in our solutions to climate change we will all fail. The announcement of new SDR pledges for Africa, and the broad adoption of climate-resilient debt clauses is essential. It will help those most vulnerable to the shocks and disasters caused by climate change.” COP28 President Dr. Sultan Al Jaber said.

“I want to thank you all for the extraordinary courage to do the right thing. We can always bring back our debt, but we cannot bring back our society,” said Mia Mottley, Prime Minister of Barbados, while speaking at the event.

“By delivering new Climate Resilient Debt Clauses in Senegal and Guyana, the UK is allowing affected communities to temporarily pause debt repayments in the wake of a climate disaster, giving them breathing space to recover”, said Andrew Mitchell, UK Minister for Development, at the event.

The event also showcased views from credit rating agencies such as Fitch Ratings, who indicated their intention to consider revisions to credit rating criteria for loans to ensure use of CRDCs does not impose a burden for borrower countries.

Concessional finance will be crucial as developing countries seek to transform their economies and build resilience against climate change. At present, governments of developing countries typically pay much higher interest rates than governments of wealthy countries.

At the event today, speakers discussed progress on SDR lending, and called for additional pledges. A number of countries have already made SDR commitments to support climate action.

At the COP28 World Climate Action Summit, the UAE committed \$200 million USD to help low-income and vulnerable countries fight climate change through the International Monetary Fund Resilience and Sustainability Trust (RST).

ENDS

Notes to Editors COP28 UAE:

- COP28 UAE is taking place at Expo City Dubai from 30 November to 12 December, 2023. The Conference is expected to convene over 70,000 participants, including heads of state, government officials, international industry leaders, private sector representatives, academics, experts, youth, and non-state actors.
- As mandated by the Paris Climate Agreement, COP28 UAE is delivering the first ever Global Stocktake – a comprehensive evaluation of progress against climate goals.
- The UAE is leading a process for all parties to agree upon a clear roadmap to accelerate progress through a pragmatic global energy transition and a “leave no one behind” approach to inclusive climate action.



COP28
UAE

مؤتمر الأطراف 28
الإمارات العربية المتحدة

بيان صحفي

خلال اليوم المخصص للتمويل في COP28

الإعلان عن آليات تمويل مبتكرة لدعم الدول الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ

- المملكة المتحدة، وفرنسا، والبنك الدولي، وبنك التنمية للبلدان الأمريكية، وبنك الاستثمار الأوروبي، والبنك الأوروبي لإعادة البناء والتنمية، وبنك التنمية الإفريقي، يقدمون تعهدات جديدة بشأن إدراج "شروط الديون المعنية بالقدرة على الصمود في وجه تغير المناخ" في قروضهم
 - انضمام 73 دولة إلى دعوة العمل الموجهة إلى الجهات المانحة لتوسيع نطاق استخدام هذه الشروط بحلول عام 2025
 - فرنسا واليابان وقطر تتعهد بدعم تسهيلات البنك الإفريقي للتنمية للاستفادة من حقوق السحب الخاصة، من أجل التوصل إلى مخرجات ملموسة وإيجابية في مجال المناخ
 - سلطان الجابر:
- تماشياً مع رؤية القيادة في الإمارات، تحرص رئاسة COP28 على توحيد الجهود وتعزيز التعاون والشراكات لدعم المجتمعات الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ وضمان الازدهار الاقتصادي للجميع

- من الضروري تفعيل مشاركة الدول النامية في الجهود العالمية لإيجاد حلول ملموسة وفعالة لمعالجة تغير المناخ

- يجب تقديم تعهدات جديدة من حقوق السحب الخاصة لإفريقيا، واعتماد شروط للديون تراعي المرونة، لتلبية احتياجات المجتمعات الأكثر عرضة للتداعيات المناخية

دبي، 4 ديسمبر 2023: أكد معالي الدكتور سلطان أحمد الجابر، وزير الصناعة والتكنولوجيا المتقدمة رئيس مؤتمر الأطراف COP28، أنه تماشياً مع رؤية القيادة في دولة الإمارات، تحرص رئاسة COP28 على توحيد الجهود وتعزيز التعاون والشراكات الفعالة لدعم المجتمعات الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ وضمان الازدهار الاقتصادي للجميع.

جاء ذلك خلال فعالية نظمتها رئاسة COP28 خلال اليوم المُخصص للتمويل ضمن برنامج المؤتمر للموضوعات المتخصصة، وذلك بالشراكة مع المملكة المتحدة وجمهورية بربادوس وبنك التنمية للبلدان الأمريكية، حيث تعهدت مؤسسات التمويل الدولية، وعدد من الدول بالتزامات جديدة تهدف إلى إدراج "شروط الديون المعنية بالقدرة على الصمود في وجه تغير المناخ" في قروضهم، بحيث تسمح هذه الشروط بإيقاف سداد الديون مؤقتاً للتخفيف عن الدول في أوقات تعرضها للكوارث المناخية.

وجدد معاليه التأكيد على أهمية تفعيل مشاركة الدول النامية في الجهود العالمية لإيجاد حلول ملموسة وفعالة لمعالجة تغير المناخ، وضرورة تقديم تعهدات جديدة من حقوق السحب الخاصة لإفريقيا، واعتماد شروط للديون تراعي المرونة، لتلبية احتياجات المجتمعات الأكثر عرضة للتداعيات المناخية.

ومن جهتها، أشادت معالي ميا موتلي، رئيسة وزراء بربادوس بعزم وتصميم الجميع للوصول إلى مخرجات ملموسة وفعالة بشأن توفير التمويل اللازم لحماية المجتمعات الأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ، مؤكدةً أن الدول يمكنها سداد ديونها، لكنها لا تستطيع تعويض الخسائر البشرية لمجتمعاتها.

وأشار أندرو ميتشل، وزير التنمية الدولية في المملكة المتحدة، أن بلاده تسمح من خلال تقديم هذه الشروط في السنغال وغيانا، بإيقاف سداد الديون مؤقتاً للتخفيف عنها في أوقات تعرضها للكوارث المناخية.

واستعرضت فعالية اليوم المخصص للتمويل وجهات نظر وآراء وكالات التصنيف الائتماني بما في ذلك وكالة فيتش للتصنيف الائتماني، التي أشارت إلى أنها ستبحث إجراء تعديلات على معايير التصنيف الائتماني للقروض لضمان استخدام "شروط الديون المعنية بالقدرة على الصمود في وجه تغير المناخ" لن يفرض عبئاً على الدول المقترضة، فيما ناقش المشاركون في الفعالية التقدم المحرز في إقراض حقوق السحب الخاصة، ودعوا إلى تقديم التزامات إضافية، حيث قدمت عدد من الدول تعهدات جديدة من حقوق السحب الخاصة لدعم العمل المناخي.

ويُشكل توفير التمويل الميسر أحد عوامل التمكين الحاسمة في ضوء سعي الدول النامية إلى تحقيق النقلة النوعية والتقدم الجذري في اقتصاداتها، وتعزيز مرونتها المناخية، وحالياً تدفع حكومات الدول النامية أسعار فائدة أعلى بكثير من حكومات الدول الغنية.

جدير بالذكر أن دولة الإمارات تعهدت خلال القمة العالمية للعمل المناخي في COP28، بتقديم مبلغ 200 مليون دولار أمريكي لمساعدة البلدان المنخفضة الدخل والأكثر عرضة لتداعيات تغير المناخ من خلال الصندوق الاستئماني للصلابة والاستدامة التابع لصندوق النقد الدولي.

-انتهى-

لجميع استفسارات وسائل الإعلام وطلبات إجراء المقابلات، يرجى التواصل عبر عنوان البريد الإلكتروني:

media@cop28.com

كما يمكنكم الاطلاع على آخر التحديثات بشأن مؤتمر الأطراف COP28 عبر موقع تويتر (@COP28_UAE)

واستخدام الصور ومقاطع الفيديو عبر موقع فليكر (COP28UAE)، ولمزيد من المعلومات يرجى زيارة الموقع

الإلكتروني لمؤتمر الأطراف COP28: www.cop28.com

نُبذة عن مؤتمر الأطراف COP28 الذي تستضيفه دولة الإمارات:

- تستضيف دولة الإمارات مؤتمر الأطراف COP28، في مدينة إكسبو دبي، في الفترة من 30 نوفمبر إلى 12 ديسمبر 2023. ومن المتوقع أن يشارك في المؤتمر أكثر من 70,000 شخص، بمن فيهم رؤساء دول ومسؤولون حكوميون وعدد من قادة القطاعات الصناعية الدولية وممثلي القطاع الخاص والمجتمع الأكاديمي والخبراء والشباب، والمجتمع المدني، والسكان الأصليين، والجهات الفاعلة غير الحكومية.
- بحسب بنود اتفاق باريس للمناخ، سيشهد مؤتمر الأطراف COP28 نتائج أول حصيلة عالمية لتقييم التقدم المُحرز في تنفيذ أهداف الاتفاق وتوسعى رئاسة المؤتمر إلى تقديم استجابة شاملة وحاسمة للحصيلة تساهم في إعادة العالم إلى المسار الصحيح للعمل المناخي.
- ستقود دولة الإمارات عملية تهدف إلى التوصل لتوافق بين كافة الأطراف واتفاق على خريطة طريق واضحة لتسريع التقدم المنشود عبر جميع موضوعات العمل المناخي، انطلاقاً من خطة عمل رئاسة COP8 التي تستند إلى أربع ركائز وهي: تسريع تحقيق انتقال منظم ومسؤول وعادل ومنطقي في قطاع الطاقة، وتطوير آليات التمويل المناخي، وحماية البشر والطبيعة وتحسين الحياة وسبل العيش، ودعم الركائز السابقة من خلال احتواء الجميع بشكل تام في منظومة عمل المؤتمر.